


 Higher Diploma Program
 For qualification of Arabic Teachers for

non-Arabic speakers
The program seeks to prepare instructors for teaching Arabic to 

non-Arabic speakers, by providing them with adequate knowl-
edge and scientific and practical skills to enhance their ability to 
teach Arabic, set up study plans, and prepare courses and exams.
Objectives:

1. To qualify professional, skilful and knowledgeable Arabic 
teachers for non-Arabic learners.

2. To train instructors who are already teaching Arabic to 
non-Arabic speakers.

3. To develop their abilities, update their knowledge and give 
them the opportunity to research, experiment and innovate.

4. To conduct research on teaching Arabic to non-native speak-
ers.

5. To prepare and develop educational materials in the field of 
teaching Arabic language for non-native speakers. 
Admission Requirements:

 In addition to the institute general requirements for admission, 
enrolment on the Higher Diploma Program requires the follow-
ing:  

1- The applicant should be Saudi. For non-Saudis, an official 
Higher Education scholarship is required, in accordance with the 
following conditions:

A- Submission of an admission form to be filled in by the appli-
cant. 

B- Copy of birth certificate, national ID and passport.
C- Copy of BA certificate with a grade not less than (Good), ap-

proved by Saudi Arabia Cultural Mission (SACM), or the Saudi 
Embassy in the applicant’s country, or the nearest country.

D- Copy of the certificate of good conduct for the latest qualifi-
cation.

E- A letter from the applicant’s place of work, certifying his\her 
participation in teaching Arabic as a second language.



F- Two letters of recommendation. 
G- Health fitness certificate.
 H- Recent personal photo.
2- The applicant should have a Bachelor of Arts in Arabic Lan-

guage, with a grade not less than (Good) from Al-Imam Moham-
mad Ibn Saud Islamic University, or any equivalent degree from 
an accredited university.

3- He should be at work practicing teaching Arabic to non-Ara-
bic speakers.

4- He should pass the academic (discipline-based) interview ad-
ministered by a committee formed by the department. The com-
mittee will examine the applicant’s research skills and academic 
abilities, as well as his readiness for Higher Education in this field.
Study system:

The study proceeds as follows: 
1- As per Clause (2) of Article Thirty Two, of The Unified By-

laws of Postgraduate Studies in Saudi Universities, a system of 
courses consisting of 24 units, will be applied in this program.

2- As per Clause (1) of Article Thirty Two, of the Unified Bylaws 
of Postgraduate Studies in Saudi Universities, the courses will be 
offered over two semesters.

Program Duration: 
1- Two semesters in one academic year, each semester will last 

16 weeks. 
2- Participants will take exams at the end of each semester, in 

the courses studied. 
3- Graduates will be granted a Higher Diploma in Ap-

plied Linguistics.
Program courses:  
• Level One: Introduction to Applied Linguistics, In-

troduction to Linguistics, Syntax and Morphology Studies, 
Education Technology, Research Approaches in Language 
Teaching.

• Level Two: Language Exams, Preparation of Educa-
tional Courses and Programs, Language Teaching Methods, 
Key Issues in Language Teaching, Research.



برنامج الدكتوراه في اللغويات التطبيقية
العام  الثاني من  التطبيقية في الفصل الدراسي  اللغويات  بدأت الدراسة في برنامج 
العربية في  اللغة  1433هـ، ويُعدُّ أول برنامج دكتوراه من نوعه في  الجامعي 1432/ 

الجامعات السعودية والعربية.
:أهداف البرنامج
1- إتاحة الفرصة أمام كثير ممن حصلوا على درجة الماجستير في علم اللغة التطبيقي 

من أبناء المملكة لمواصلة الدراسات العليا والبحث في التخصص ذاته داخل المملكة.

2- إعداد الكفايات العلمية السعودية، وتأهيلهم تأهيلًا عالياً في مجال تعليم اللغات 
بشكل عام، وتعليم العربية بشكل خاص، مما يدعم رسالة المملكة العربية السعودية في 

هذا المجال.

3- إثراء البحث في اللغة العربية، لغة القرآن الكريم، الجديرة ببذل كل جهد علمي 
يحقق  طريق  كل  وسلوك  جاداً،  علمياً  عملًا  وتعلمها  تعليمها  جعل  سبيل  في  وبحثي 

الغاية التي يفرضها الإسلام لنشر العربية بين أبناء المسلمين في بقاع الأرض.

4- تدعيم مكانة الجامعة والمعهد بين جامعات المملكة ومؤسساتها العلمية، حيث 
نظريات  من  تنتظمه  وما  الحديثة،  التطبيقية  اللغويات  بتقديم  تنفرد  التي  الوحيدة  إنها 

لغوية وتطبيقية متقدمة، فضلًا عن تطويعها للإفادة منها في نشر العربية وتعليمها.

5- إتاحة الفرصة لأبناء العربية، وخاصة أبناء المملكة في الإسهام في دعم القواعد 
المنهجية وتطويرها، وكذلك المعطيات الحديثة لكثير من العلوم ذات الصلة باللغويات 
التطبيقية، مثل: علم اللغة الاجتماعي، وعلم اللغة النفسي، وعلم اللغة العرقي، وعلم 

اللغة الحاسوبي، ولغويات الترجمة.
: شروط القبول
اللغة  علم  أو   ، العام  اللغة  علم  في  الماجستير  درجة  على  حاصلًا  يكون  أن   -1
التطبيقي بتقدير )جيد جداً( على الأقل من جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، أو 

ما يعادلها من الدرجات الأخرى التي تمنحها الجامعات المعترف بها.


